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Zakaj invalid ne more
naprej

Leto 1981 je generalna skupščina Združenih
narodov proglasila za mednarodno leto invali-
dov. Množična akcija pod geslom »Vsestranska
udeležba in enakost« je opozorila na pereče
probleme invalidnosti, spodbudila preventivo in
rehabilitacijo ter podala iztočnice za izboijšanje
družbenega, socialnega in ekonomskega polo-
žaja invalidov.

Skrb za invalide pa se ne sme omejiti na eno samo leto,
potreben je kontinuiran vpliv družbe pri preprečevanju vzro-
kov invalidnosti, rehabilitaciji in varstvu invalidov. V Jugosla-
viji beležimo velike uspehe pri enakopravnem vključevanju
invalidov v družbo, še vedno pa ostaja veliko problemov
nerešenih.

Tako je pred kratkim koordinacijski odbor za družbeni
položaj in aktivnost invalidov pri OK SZDL Ljubljana Center
skupaj z društvom invalidov občine Center sklicai posvet 0
načrtovanju okojja brez ovir za funkcionalno ovirane Ijudi. Na
posvetu, ki so se ga udeležili družbenopolitični delavci iz
občine Center, mesta Ljubljane, predstavniki samoupravnih
interesnih skupnosti, predstavniki društev invalidov SR Slo-
venije in predstavniki nekaterih strokovnih institucij; so se
zavzeli za pospešeno reševanje arhitektonskih in drugih pre-
grad, na katere naleti sleherni občan v določenem življenj-
skem obdobju. S temi ovirami se srečujemo zlasti na trgih,
cestah in drugih javnih površinah. Invalidni osebi prepreču-
jejo neovirano gibanje podhodi, nadhodi, ceštni robniki,
preozka in vrtljiva vrata, stopnice, semaforizirani prehodi za
pešce in drugo. Tako se pogosto primeri, da rehabilitirana
invalidna oseba najtežje premaguje ovire na poti na delo-in
do drugih oblik družbenega življenja, saj he more do dvigala,
prek stopnic ali čestnega robnika.

Na posvetu so tudi ppozorili, da je usposabljanje in zapo-
slovanje invalidov še vedno velik problem za mnoge invalide.
O tem zgovorno priča tudi podatek, da so med zaposlenimi
delavci le 3 odstotki invalidov, čeprav je v slovenski popula-
ciji 7 odstotkov invalidnih oseb. Veliko je primerov, ko za-
dostno usppsobljeni invalidi ne dobe zaposlitve in da se z
izgovorom na stabilizacijo odpuščajo prav invalidi.

Na posvetovanju so nakazali tudi nekaj predlogov oziroma
rešitev za zboljšanje takšnega položaja. Udeleženci so pou-
darili, da morajo odgovorni planerji, urbanisti, arhitekti in
komunalci ob vseh uzakonjenih in neuzakonjenih pravilih
iskati najboljše rešitve, da bi postopno odpravili vse ovire. Z
odpravljanjem arhitektonskih ovir pa bi se, denimo, zmanj-
šalo število občanov, ki jim je potrebna še dodatna pomoč.
Invalidne osebe morajo dandanes opraviti ustrezno adapta-
cijo avtomobilov v tujini, zato je potrebno najti v naši repu-
bliki tovarno, ki bi letno izdelala od 20 do 30 samodejnih
menjalnikov. V našem mestu je tudi premalo parkirnih pro-
storov, ki bi bili namenjeni invalidom, ter ustrezno semafori-
ziranih križišč za slepe občane. MIRO PETEK


